



## الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

قام الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني بتنفيذ مسح عمل الأطفال خلال الفترة 2004/01/10 - 2004/03/4، بهدف الوقوف على واقع ظاهرة عمل الأطفال في الأراضي الفلسطينية، وتوفير البيانات الكافية والضرورية لرسم السياسات حولها.

### أهداف مسح عمل الأطفال، 2004

تمثلت أهداف المسح الرئيسية بما يلي:

1. توفير قاعدة بيانات إحصائية حول ظاهرة عمل الأطفال في الأراضي الفلسطينية
2. تقدير حجم ظاهرة عمل الأطفال.
3. دراسة أسباب هذه الظاهرة والعوامل المؤثرة عليها وأثرها على نمو الطفل.
4. توفير المعلومات حول ظروف عمل الأطفال.
5. بيان مدى تأثير الظاهرة على حقوق الطفل.
6. معرفة وجهات نظر الأسر والأطفال في موضوع عمل الأطفال.

### المنهجية والعينة:

تم تنفيذ المسح في الفترة الواقعة خلال شهري كانون ثاني وأذار من عام 2004. وكان المجتمع المستهدف في هذا المسح هو الأسر الفلسطينية التي تقيم بصورة معتادة في الأراضي الفلسطينية، ولديها طفل واحد على الأقل في الفئة العمرية (5-17) سنة. بلغ حجم العينة 10,334 أسرة، منها 8,601 أسرة اكتملت مقابلتها ولديها طفل واحد على الأقل عمره (5-17) سنة.

### أهم نتائج المسح:

- يشكل الأطفال (5-17) سنة ثلث السكان في المجتمع الفلسطيني (34.9%).
- نسبة الأطفال العاملين 3.1% من إجمالي الأطفال 5-17 سنة، بواقع 5.3% للذكور مقابل 0.7% للإناث.

• أعلى نسبة للأطفال العاملين كانت في المناطق الريفية 4.6% مقابل 2.6% في الحضر، و1.8% في المخيمات.

• أكثر من نصف الأطفال العاملين (56.2%) يصنفوا عمالة أطفال، حيث بلغ عددهم 22,570 طفلاً وهذا يشكل ما نسبته 1.7% من إجمالي الأطفال 5-17 سنة، ويندرج تحت هذا المفهوم الأطفال (5-11) سنة الذين عملوا ولو لساعة واحدة خلال فترة الإسناد الزمني، بالإضافة للأطفال (12-14) سنة وعملوا أكثر من 14 ساعة عمل خلال أسبوع الإسناد الزمني، أو عملوا 14 ساعة فأقل خلال أسبوع الإسناد الزمني ومارسوا خلالها أنشطة أو مهن ذات طبيعة خطيرة أو في ظروف تتسم بالخطورة أو خلال ساعات الليل، والأطفال (15-17) سنة الذين عملوا أكثر من 40 ساعة عمل خلال أسبوع الإسناد الزمني، أو عملوا 40 ساعة فأقل خلال أسبوع الإسناد الزمني ومارسوا خلالها أنشطة أو مهن ذات طبيعة خطيرة أو في ظروف تتسم بالخطورة أو خلال ساعات الليل).

• تتركز غالبية عمالة الأطفال في الفئة العمرية الأقل من 15 سنة حيث بلغ عددهم 18,024 طفلاً (9,155 طفلاً تحت سن الثانية عشرة، مقابل 8,869 طفلاً في الفئة العمرية 12-14 سنة).

• حوالي ثلثي الأطفال العاملين (67.4%) يعملون لدى أسرهم بدون أجر، بينما 28.1% يعملون كمستخدمين بأجر لدى الغير.

• 46.1% من الأطفال العاملين يعملون في قطاع الزراعة والحراثة والصيد، كما أن 6.6% من الأطفال العاملين يعملون في قطاع البناء والتشييد.

• أكثر من نصف الأطفال العاملين والملتحقين بالدراسة (55.1%) يعملون في الأراضي الزراعية أو في حظائر الحيوانات أو في مجال الرعي.

• الأطفال العاملون في الفئة العمرية 5-9 سنوات يتركزون بشكل رئيسي في أماكن العمل الزراعية (65.6%)

• ثلث الأطفال العاملين وغير ملتحقين بالمدرسة (35.2%) يعملون في ورش عمل ومصانع مغلقة.

• ثلثي الأطفال غير الملتحقين بالمدرسة (71.2%) يعملون ساعات تتجاوز 34 ساعة عمل أسبوعياً.

• 7.6% من الأطفال العاملين تعرضوا لإصابات عمل أو أصيبوا بأمراض مزمنة خلال أدائهم لعملهم.

• ثلثي الملتحقين بسوق العمل حالياً (71.0%) يعملون بسبب الحاجة الاقتصادية.

• نصف الأطفال العاملين حالياً (51.4%) يعملون من أجل المساعدة في مشروع للأسرة، مقابل 19.6% يعملون من أجل المشاركة في رفع دخل الأسرة.

• ثلثي الأطفال العاملين (69.4%) في الفئة العمرية 5-9 سنوات يعملون بسبب الرغبة في المساعدة في مشروع للأسرة، مقابل 62.3% للفئة العمرية 10-14 سنة و35.9% للفئة العمرية 15-17 سنة.

• أظهرت النتائج أن نسبة الأطفال العاملين بلغت أقصاها للأسر التي لديها مشروع زراعي، حيث بلغت 6.5% مقابل 4.3% للأسر التي لديها مشروع غير زراعي، و1.4% للأسر ليس لديها مشاريع.

• 8.1% من بين الأطفال (5-17) سنة غير الملتحقين بالمدرسة يعملون.

• 46.1% من الأطفال العاملين يفضل آباؤهم أن يتفرغوا للدراسة فقط، و18.1% يفضلون التفرغ للعمل فقط، و8.5% يفضلوا أن يتم الجمع بين العمل والدراسة في آن واحد.

• أكثر من نصف الأطفال العاملين (56.8%) يرغبون في الوقت الحالي بالدراسة فقط، مقابل 17.6% يرغبون بالعمل فقط، و16.3% من الأطفال العاملين يرغبون بالدراسة والعمل معاً، و7.7% يرغبون بالانتظام بالدراسة والعمل في العطل الرسمية.

الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني، ص.ب 1647

رام الله - فلسطين

هاتف: 2 2406340 (970/972)

فاكس: 2 2406343 (970/972)

بريد إلكتروني: diwan@pcbs.gov.ps

صفحة إلكترونية: http://www.pcbs.gov.ps



## Palestinian Central Bureau of Statistics

The Palestinian Central Bureau of Statistics (PCBS) conducted the Child Labour Survey between January 10, 2004 and March 4, 2004. The main objective of collecting data on child labour is to provide basic information on the size of Palestinian child labour, which will provide a basis for the evaluation of macro-economic policies in the Palestinian Territory.

### Objectives of Child Labour Survey, 2004:

The main objectives of the survey are as follows:

1. To provide a statistical database on child labour in the Palestinian Territory.
2. To estimate the size and prevalence of child labour.
3. To study the reasons behind the prevalence of child labour and its impact on child development.
4. To provide information on child work conditions.
5. To determine the impact of child labour on the basic child rights.
6. To perceive family and child perspectives on child labour.

### Sample and Methodology:

The survey was conducted during the period January – March, 2004. The target population consists of all Palestinian households that usually reside in the Palestinian Territory and have at least one child aged (5-17) years. The sample size is 10,334 households, 8,601 households of those interviewed have at least one child.

### Main Findings:

- Children aged 5-17 years in the Palestinian Territory represent one third (34.9%) of the total population of the Palestinian society.

- Working children represent 3.1% of all children aged 5-17 years (5.3% for males, 0.7% for females).
- The highest percentage of working children is in rural areas, 4.6%, compared to 2.6% in urban areas and 1.8% in refugee camps.
- More than half of working children (56.2%) fall into the category of child labour; 22,570 children representing 1.7% of total children aged (5-17) years fall in this category of children aged (5-11) years who worked one hour either for pay (cash or in-kind), or as unpaid family and domestic workers during the reference period, in addition to children aged (12-14) years who worked more than 14 hours a week, or children who worked in unsafe conditions or children aged (15-17) years who worked more than 40 hours a week.
- The majority of child labour is concentrated among children under the age of 15 years (18,024 children), of which 9,155 are under the age of 12 years, and 8,869 are among those aged 12-14 year.
- Two thirds (67.4%) of working children work as unpaid family members, while 28.1% work as wage employees for others.
- 46.1% of working children work in agriculture, fishing and forestry, while 6.6% of working children work in the construction sector.
- More than half of working children who are attending school (55.1%) are working on agricultural land, raising animals and fishing.
- Working children aged (5-9) years are mainly concentrated on agricultural land (65.6%)
- One third of working children not attending school (35.2%) are concentrated outside factories and construction workshops.
- More than two thirds of children not attending school (71.2%) work more than 34 hours per week.
- 7.6% of working children are exposed to injury or chronic disease during their work.
- Two thirds of children currently present in the labour market (71.0%) work due to economic need.
- Half of currently working children (51.4%) work to assist in a household project, 19.6% work to increase household income.
- Two thirds of working children (69.4%) aged 5-9 years work to assist in a household project, compared with 62.3% for those aged 10-14 years and 35.9% for 15-17 years age group.
- The results showed that the highest percentage of working children (6.5%) belongs to households with agricultural projects, compared to 4.3% for households with other than agricultural projects and 1.4% for households without projects.
- 8.1% of children aged 5-17 years not attending school are working.
- 46.1% of working children's parents prefer that they concentrate only on their education, while 18.1% prefer that their children continue working only and 8.5% prefer that their children study and work at the same time.
- More than half of working children (56.8%) wish to continue studying while 17.6% reported that they wish to work only. 16.3% of working children wish to study and work at the same time, and 7.7% wish to study and work during the summer holiday.

**Palestinian Central Bureau of Statistics**

**P. O. Box: 1647**

**Ramallah, Palestine**

**Tel: (972/970) 2 240-6340**

**Fax: (972/970) 2 240-6343**

**E-Mail : diwan@pcbs.gov.ps**

**Website: <http://www.pcbs.gov.ps>**